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گمرک ایران ابلاغ کرد؛
 استمهال خروج موقت تریلر های فاقد شماره 

تا پایان خرداد ۱۴۰۲
گمرک ایران موضوع اســتمهال خروج موقت تریلر و نیمه تریلر های فاقد 

شماره انتظامی تا پایان خرداد ۱۴۰۲ را ابلاغ کرد.
علی اکبر شامانی مدیرکل دفتر صادرات گمرک ایران در بخشنامه ای به گمرکات کشور موضوع 
استمهال خروج موقت تریلر و نیمه تریلر های فاقد شماره انتظامی تا پایان خرداد ۱۴۰۲ را بالغ 
کرد.در این بخشــنامه آمده است: پیرو بخشنامه موضوع استهمال خروج موقت وسایط نقلیه 
غیرموتوری )تریلر و نیمه تریلر( فاقد شماره انتظامی اعلام می دارد: انجام تشریفات خروج موقت 
وسایط نقلیه غیرموتوری فاقد شماره انتظامی تا پایان خرداد ماه سال ۱۴۰۲ با رعایت مقررات 
مربوطه بلامانع اســت.ضمناً مطابق بخشنامه صدرالاشاره و به منظور جلوگیری از هر گونه 
سواستفاده احتمالی و فراهم شدن امکان انطباق و کنترل دقیق کالا در زمان برگشت، لازم است 
نسبت به الصاق پلمب شماره دار به قسمت های مختلف وسایط نقلیه اقدام و شماره پلمب های 

مذکور را نیز در سامانه مربوطه ذکر نمایند.

 دلالان و سوداگران بازار مسکن را 
به سمت گرانی سوق دادند 

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: ورود دلالان و سوداگران به بازار مسکن 
زمینه ساز افزایش التهاب و مشکل در بازار مسکن شده است. 

آقای اقبال شاکری گفت: امروز وزیر راه و شهرسازی مهمان کمیسیون عمران مجلس بوده 
و در این جلسه درباره آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن و ارزیابی در خصوص 
اجرای پروژه ها بحث و بررسی شد.به گفته عضو کمیسیون عمران مجلس، هم اکنون وضعیت 
بازار مسکن و افزایش قیمت های ناشی از آن به دلیل ورود دلالان و سوداگران است که باید با 
مدیریت و نظارت دقیق مانع از اقدامات آنها شویم.او گفت: در حال حاضر بازار مسکن دچار التهاب 

شده است که با تولید و عرضه مسکن باید بتوانیم این التهاب را کاهش دهیم.

وضعیت ماسک در وسایل حمل ونقل عمومی 
مســئولان حمل و نقل عمومی از جمله هوایی و جاده ای اعلام کردند الزام 
استفاده از پوشش ماسک با ابلاغ ستاد ملی کرونا، لازم الاجرا می شود و در 

انتظار ابلاغ رسمی این ستاد است.
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که روز شنبه برگزار شد، بر لزوم رعایت نکات بهداشتی مانند 
فاصله گذاری و استفاده از ماسک در اماکن بسته و پرازدحام تاکید شد.همچنین بهرام عین اللهی 
-وزیر بهداشت- روز گذشته درباره الزام استفاده از پوشش ماسک به ویژه در اجتماعاتی نظیر 
هواپیما، اتوبوس، قطار، اظهار کرد: به وزیر راه گفتم که هواپیماها مدتی است ماسک نمی دهند 
و این موضوع را باید الزامی کنند؛ چراکه در هواپیما ویروس در حال گردش است و هوا بیرون 
نمی رود و در داخل کابین می چرخد. به همین دلیل هم ماســک زدن لازم است.در این راستا 
میراکبر رضوی سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری اظهار کرد: نکات کلی به صورت روزمره 
همیشه رعایت می شود؛ اما تا کنون ابلاغ جدیدی از سوی ستاد کرونا صورت نگرفت است. با 
وجود این ما مانند سابق تابع ستاد ملی مبارزه با کرونا هستیم و هر دستورالعملی که این ستاد 
بدهد، بر اساس آن مناسب با پروازهایمان، پروتکل لازم را به شرکت ها ابلاغ می کنیم.  همچنین 
داریوش باقرجوان مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری گفت: مصوبات ستاد کرونا 
برای تمام دستگاه ها و سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای لازم الاجراست و به محض ابلاغ، 

به دستگاه ها برای اجرا اعلام می شود.

وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد:
توزیع گوشت منجمد در سامانه ستکاوا 

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: معاونت بازرگانــی باید صادرات محصولات 
کشاورزی را رصد و پایش کند و برای صادرات سقف ماهانه در نظر بگیرد تا 

بازار داخل با مشکل مواجه نشود.
 جلسه قرارگاه امنیت غذایی به ریاست سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی و با حضور 
معاونین وزیر، روسای سازمان ها و مسوولان ذی ربط در وزارت جهاد کشاورزی برگزار شددر این 
جلسه، سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی، بر رصد و پایش اصولی  بازارهای داخلی و 
بین المللی تاکید کرد.وی افزود: باید تولید و بازرگانی در وزارت جهاد کشاورزی با هم هماهنگ 
باشند.ساداتی نژاد با تاکید بر لزوم توزیع گوشت قرمز منجمد در سامانه ستکاوا، عنوان کرد: این 
مهم با جدیت پیگیری شود.وی در ادامه به نقش رسانه ها در پایش و کنترل بازار داخلی اشاره 
کرد و گفت: نقش رسانه در تنظیم و کنترل بازار بسیار مهم است.ساداتی نژاد در رابطه با صادرات 
محصولات کشــاورزی گفت: معاونت بازرگانی باید صادرات محصولات کشاورزی را رصد و 

پایش کند و برای صادرات سقف ماهانه در نظر بگیرد تا بازار داخل با مشکل مواجه نشود.
وی بر اهلیت سنجی صادرکنندگان محصولات کشاورزی تاکید و بیان کرد: صادر کنندگان 
محصولات کشاورزی باید سابقه صادرات این محصولات را داشته باشند، همچنین برای رصد و 

تنظیم بازار داخلی و خارجی از عوارض و سقف مجاز صادراتی استفاده شود.

مشکلی در صادرات محصولات طیور نداریم
معاون وزیر جهاد گفت: با توجه به عاری بودن واحدهای مرغداری کشور از 

بیماری آنفلوانزا، مشکلی در صادرات محصولات طیور نداریم.
آقای سیدمحمد آقا میری گفت: تاکنون گزارشی از شیوع آنفلوانزا حاد پرندگان در مراکز پرورش 
طیور نداشتیم که امیدواریم این روند تا پایان سال ادامه یابد.به گفته او، با توجه به آنکه عامل 
بیماری آنفلوانزا حاد پرندگان، پرنده مهاجر است؛ بنابراین منکر بیماری نیستیم و همواره این 

احتمال وجود دارد که فردا هم واحدهای مرغداری درگیر این بیماری شوند.
آقامیری می گوید: امســال با سال های قبل تفاوتی وجود دارد چرا که ستاد آنفلوانزا به طور 
هفتگی با حساسیت ویژه بر واحدهای مرغداری نظارت دارد و همواره پایش ها در سطح استان 

و شهرستان ادامه دارد.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور ادامه داد: با توجه به آنکه گزارشی از شیوع آنفلوانزا حاد پرندگان 

نداشتیم، در خصوص صادرات محصولات طیور به عراق و افغانستان مشکلی نداریم.
معاون وزیر جهاد با بیان اینکه محدودیتی در صادرات مرغ زنده نداریم، گفت: سازمان دامپزشکی 
 با اقتدار از صادرکنندگان دفاع می کند و هرگونه مشــکلی که سد راه صادرکنندگان باشد، در 

کوتاه ترین زمان رفع می کنیم. 

اخبار کوتاه 

طبق آخرین صحبت های ارائه شده تاکنون برای 
۲ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن 
تامین زمین صورت گرفتــه و بیش از ۵۰۰ هزار 

واحد به مرحله ساخت رسیده است. 
محمد مخبر - معاون اول رئیس جمهور به تازگی گفته است: 
در خصوص مسکن تاکنون اراضی احداث دو میلیون و ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی شناســایی و تامین شده که این اراضی هم در 

مناطق روستایی و هم شهری است.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: موضوع مسکن به جد در 
حال پیگیری اســت و موانع احتمالی بر سر راه تولید و احداث 

مسکن در حال رفع شدن است.
بنابراین گزارش تا قبل از آمدن مهرداد بذرپاش که در هفته های 

اخیر به عنوان وزیر راه و شهرسازی از مجلس رای اعتماد گرفته، 
۵۰۹ هزار واحد از طرح نهضت ملی مسکن وارد فرآیند اجرا شده 

و ۱۹۴ هزار واحد به مرحله ی فونداسیون رسیده بود.
 ـمعاون وزیر راه و شهرسازی می گوید که  هادی عباسی اصل 
به آمار مذکور باید واحدهای خودمالکی، بنیاد مسکن، نیروهای 
مسلح و غیره را هم اضافه کرد که مجموع اجرا را به یک میلیون 

واحد با میانگین پیشرفت ۳۰ درصد می رساند.
در خصوص قیمت واحد ها برخی مســئولان حوزه مسکن 
می گویند که هزینه ســاخت به حدود ۸ میلیون تومان در هر 

متر مربع رسیده است.
بررســی ها نشان می دهد رقم ۷ تا ۸ میلیون تومان برای هر 
متر مربع و واریز مبلــغ آورده بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان 

تناسب چندانی با توان اقتصادی متقاضیان طرح نهضت ملی 
مسکن ندارد.

با این حســاب چاره ای نیســت جز این که طرح ها از طریق 
وام بانکی جلو برود. اما در ۱۶ ماه گذشته، سیستم بانکی فقط 
۳۹ هزار میلیارد تومان از ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تعهد خود در 
قبال این پروژه را محقق کرده اســت. انبوه سازان نیز پیشنهاد 

داده اند که بخشی از منابع این پروژه را تامین کنند.
وزیر راه و شهرســازی در روزهای پایانی ماه قبل اعلام کرد: 
به بانک های کشــور فراخوان دادیم و هر کدام از بانک های 
کشور متعهدند پرداخت تعداد مشخص شده تسهیلات را بر 
 عهده بگیرند تا عملیات اجرایی طرح های ساختمانی سرعت

 بگیرد.

تامین زمین برای ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن 

اینفوگراف

توقف ثبت سفارش واردات برنج از هند فرسودگی 60 درصد ماشین آلات معدنی 

رئیس انجمن سنگ آهن گفت: در حال حاضر ۲.۳ میلیارد تن 
ذخایر سنگ آهن در کشور داریم که البته اگر در این بخش به 
صورت اصولی کار شــود ذخایر تا حدود ۵ میلیارد تن تخمین 

زده می شود.
مهرداد اکبریان در نشست خبری اظهار کرد: مطالعات اکتشافی کافی در کشور 
در خصوص ذخایر سنگ آهن انجام نشده اما طبق برآوردها ۲.۸ میلیارد تن 
ذخیره در کشور داریم که تاکنون ۵۰۰ هزار تن آن در معادن بزرگ مصرف شده 

و روی کاغذ ۲.۳ میلیارد تن باقی مانده است.
رئیس انجمن سنگ ایران افزود: اگر روی بخش سنگ آهن کشور کار شود، با 
توجه به وجود ذخایر هماتیت، ذخایر سنگ آهن کم عیار، ذخایر اکتشاف نشده و 
در نظر گرفته نشده و همچنین ذخایر موجود فعلی، حدود پنج میلیارد تن ذخیره 
سنگ آهن تخمین زده می شود.وی ادامه داد: از سویی دیگر هنوز اسکن کامل 
از ذخایر کشور انجام نشده است، ضمن اینکه معادن کوچک و متوسط زیادی در 
کشور داریم که هیچ دستگاهی تاکنون حاضر نشده به ذخیره سنجی آنها بپردازد. 
همچنین عمق مطالعات ما زیاد نیست و در حد متوسط ۶۰ تا ۷۰ متر باقی مانده 
است، در حالی که اگر بتوانیم به اعماق چند صد متری نفوذ کنیم به طور قطع 
به ذخایر خوبی دست خواهیم یافت. در مرکز ایران و کویر لوت و استان یزد، 
مناطق بسیار امیدوارکننده ای برای ذخایر سنگ آهن می توان متصور بود که 

امیدواریم آیندگان بتوانند به خوبی از این ذخایر استفاده کنند.
وی همچنین به کنار گذاشته شدن ذخایر کلانی از سنگ آهن های با عیار 
پایین در کشور اشاره کرد و گفت: اگر این ذخایر روزی توجیه اقتصادی داشته 

باشد، به طور قطع مورد استفاده و استخراج قرار خواهند گرفت.
رئیس انجمن سنگ ایران تصریح کرد: اگر می خواهیم صنعت فولاد کشور 
ماندگار باشد، باید به صورت اصولی به اکتشاف و بهره برداری از معادن مان 

بپردازیم و از ظرفیت های موجود و واقعی استفاده شود زیرا اگر صنعت فولادمان، 
صنعت رقابت پذیری با قیمت های جهانی نباشد، تمام زنجیره فولاد به خطر 

خواهد افتاد.
وی در ادامه در خصوص تأمین ماشین آلات معدنی نیز گفت: در حال حاضر 
در کشور حدود ۳۰ هزار دستگاه ماشین آلات معدنی وجود دارد که بیش از ۶۰ 
درصد آنها فرسوده است و با بهره وری پایین و مصرف سوخت بالا کار می کنند. 
بنابراین دست کم ۱۵ هزار دستگاه ماشین آلات جدید برای جایگزینی آنها و رفع 
نیاز کشور و توسعه معدن کاری در کشور نیاز است که ضمن حمایت کامل از 
تولید داخلی ماشین آلات و استفاده حداکثری از توان آنها، اما در یک سال آینده 

نیازمند واردات ماشین آلات هستیم و راهی جز واردات نداریم.
اکبریان تصریح کرد: اگر قرار اســت به اهداف سند چشم انداز بخش معدن 
و صنایع معدنی ۱۴۰۴ برسیم، نیازمند ۷۰۰ میلیون تن عملیات خاکبرداری 

هستیم، اما با ماشین آلات موجود چنین هدفی قابل تحقق نیست.
رئیس انجمن سنگ ایران همچنین در مورد معدنکاری دیجیتال هم گفت: 
معدنکاری در دنیا به این سمت حرکت می کند اما ما هنوز گام هایی از دنیا عقب 
هستیم؛ البته شرکت های دانش بنیان کارهایی را در این حوزه شروع کرده اند 
اما فعلًا نمی توانیم بگوییم کار عملیاتی خاصی انجام شده است. اکبریان در مورد 
شورای آهن و فولاد نیز بیان کرد: این شورا متشکل از انجمن سنگ آهن ایران، 
انجمن نوردکاران فولادی و انجمن تولیدکنندگان فولاد تشکیل شده و جلساتی 
نیز برگزار کرده اســت منتهی این ۳ انجمن اعضای اصلی هستند و به مروز 

انجمن ها و تشکل های دیگر نیز به این شورا اضافه خواهند شد.
وی در ادامه با اشاره به برگزاری همایش تخصصی سنگ آهن ایران، اظهار 
کرد: معدن کاری سبز با کمترین خطر تخریب محیط زیست و کمترین اثر سو 
باقی مانده برای نســل های آینده همراه است. بنابراین معدن کاری نسل ۴ و 
محیط زیست و معدنکاری سبز، یکی از محورهای پنجگانه این همایش است 

که نهم بهمن ماه در تهران برگزار خواهد شد.
اکبریــان گفت: برای تحقق این مهم در کشــور، باید همــه بهره برداران، 
معدن کاران، مکتشفان و حتی مسؤولان بخش معدن، با اصول معدن کاری 

سبز آشنا شده و آن را فرا بگیرند.
رئیس انجمن سنگ ایران تصریح کرد: ششمین همایش تخصصی زنگ آهن 
در تاریخ نهم بهمن ماه برگزار می شود که زیرساخت ها )حمل و نقل، انرژی 
و آب(، بهبــود و افزایش بهره وری با رقابت پذیر کردن بنگاه های فعال، نظام 
حکمرانی و مشکلات بخش معدن و صنایع معدنی، معدنکاری نسل ۴ و محیط 
زیست و معدنکاری سبز، پنج محور اصلی این همایش ملی را تشکیل می دهد.

نایب رئیس انجمن واردکنندگان برنج از توقف ثبت سفارش 
واردات برنج از هند خبر داد. 

سالار ساکت - نایب رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران - با بیان اینکه از 
یک ماه پیش ثبت سفارش واردات برنج از هند با تصمیم دولت متوقف شده 
است، گفت: این تصمیم از پیش اعلام نشده می تواند تبعات منفی را به دنبال 

داشته باشد و به بدعهدی تجار ایرانی و بی اعتباری ایشان منتهی شود.
وی با اشاره به اینکه چنین تصمیمی باید پیش از آغاز فصل برداشت و شروع 
خریدهای خارجی اتخاذ و ابلاغ می شد، ادامه داد: وجود برخی مشکلات در 
مناسبات اقتصادی دو کشور از جمله منفی شدن تراز تجاری، دلایلی است 
که با انجمن واردکنندگان برنج ایران برای این تصمیم مطرح شده و این در 
حالی است که به دلیل محدودیت های مالی ناشی از تحریم و همچنین عدم 
پشتیبانی شرکت های کشتیرانی، جایگزین کردن دیگر کشورهای تولیدکننده 

برنج در کوتاه مدت ممکن نیست.
نایب رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران با اشاره به اینکه تا پیش از این 
تصمیم برنج هندی بیشترین سهم از بازار برنج های وارداتی کشور را به خود 
اختصاص داده بود، تصریح کرد: کیفیت بالا و قیمت مناسب موجب شده تا 
مصرف کننده ایرانی نسبت به برنج هندی اقبال داشته باشد و واردکنندگان نیز 
آنچه را وارد می کنند که نیاز بازار است و برای آن تقاضا وجود دارد و تغییر ذائقه 

مصرف کننده و جایگزینی برنج دیگر در کوتاه مدت امکان پذیر نیست.
وی با بیان اینکه برنج  هندی عــلاوه بر تامین نیاز ۶ دهک کم برخوردار، 
تعدیل کننده قیمت برنج های ایرانی است، توضیح داد: توقف واردات علاوه 
بر اینکه به افزایش قیمت محصول داخل منجر می شود، باعث شده تا تجار 
پاکستانی قیمت ها را نه تنها برای صادرات به ایران که برای عرضه در بازار 

کشور خودشان افزایش دهند.
ساکت با بیان اینکه قشر پرجمعیتی از مصرف کنندگان کشور به دلیل مزیت 
قیمت، مصرف کننده برنج هندی هستند، اظهار کرد: در تأمین نیاز برنج کشور 
باید همه اقشار دیده شوند و در حالیکه جمعیت قابل توجهی از مصرف کنندگان 
متقاضی برنج هندی هستند، حذف آن از سبد واردات کشور در کوتاه مدت 
ممکن نیســت. وی توضیح  داد: در صورت عدم واردات برنج از هند، بازار با 
کسری عرضه روبرو می شود و این به معنی تورم تقاضا در بخش دیگر بازار 
است که به افزایش قیمت منتهی خواهد شد و به قشر بزرگی از خانواده های 

کم برخوردار آسیب می زند.
بنا بر اعلام روابط عمومی انجمن واردکنندگان برنج ، ســاکت با اشاره به 
اینکه انجمن واردکنندگان برنج ایران با پیش بینی وضعیت بازار، با ارســال 

نامه های مکرر به مســوولان متولی بازار هشدار داده  است که پیش از وقوع 
مشکل چاره اندیشی کنند، افزود: متأسفانه این تصمیم به طور ناگهانی و بدون 
اطلاع رسانی قبلی اتخاذ شده است و برای حفظ تعادل در بازار باید تصمیمی 

عاجل اتخاذ شود.
وی در بخشی دیگر از سخنان خود به تصمیم منطقی دولت برای واردات 
برنج در سال جاری اشاره کرد و گفت: در حالی که قریب به ۱۰ سال ممنوعیت 
فصلی واردات اعمال می شــد و چهار ماه ابتدایی فصل برداشت که بازار با 
افزایش عرضه و تعدیل قیمت روبرو است، واردات ممنوع می شد، امسال این 

ممنوعیت حذف شد.
نایب رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران مطرح کرد: در حالی این تصمیم 
موجب می شد که با خرید برنج از مبادی تولیدی در ابتدای فصل برداشت که 
قیمت ها ارزانتر است، قیمت تمام شده برای مصرف کننده کاهش یابد، متاسفانه 

این ممنوعیت ناگهانی آن تصمیم منطقی را خنثی و بی اثر کرده است.
وی با اشــاره به اینکه همه کشورهای تولیدکننده برنج ظرفیت مازاد برای 
صادرات ندارند، توضیح داد: در کشورهایی که تولید و صادرات محدود است، 
ورود تجار ایرانی و ایجاد تقاضای جدید موجب برهم خوردن نظم بازار می شود.
ساکت با بیان اینکه انجمن واردکنندگان برنج ایران به دولت پیشنهاد داده  
است، به جای هدایت بخش خصوصی به خرید از تولیدکنندگانی چون تایلند، 
شرکت بازرگانی دولتی برنج ذخیره احتیاج کشور را از این مبادی تهیه کند، 
مطرح کرد: متأسفانه این شائبه وجود دارد که این محدودیت واردات با هدف 
ایجاد انحصار برای شرکت بازرگانی دولتی ایجاد شده تا این شرکت موجودی 

۳۰۰ هزار تنی برنج خود را با قیمت بالاتری در بازار عرضه کند.
وی در پایان تأکید کرد: امیدواریم مســؤلان دولت هر چه سریعتر در این 

خصوص تصمیم گیری کرده و مانع بروز اختلال در بازار شوند.

رشد فزاینده قیمت مسکن در تهرانگمرک به 50 دستگاه ایکس ری نیاز دارد
سخنگوی سابق گمرک گفت ایکس ری به تنهایی 
برای جلوگیری از قاچاق کالا کافی نیســت و گمرک 
نیازمند طرح های دیگری به عنوان مکمل ایکس ری 

برای هوشمند سازی واقعی است.
به گزارش بازار، روح الله لطیفی سخنگوی سابق گمرک گفت: در 
حال حاضر ایکس ری محموله ها را در مبدا اسکن می کند و در مقصد 
هم اسکن می کند و مخصوصا برای کالای ترانزیتی کاربرد دارد، اما 

مشکل اینجاست که دیتا پردازش نمی شود.
لطیفی افزوددر حالی که مرحله بعدی هوشمندسازی این است که 
دیتا ماینینگ به صورت غیرانسانی انجام شود که مغایرت ها را خود 
سامانه اعلام کند و مثلا بگوید کالا با یک چینش و وزن وارد شده، 
اما هنگام خروج نوع کالا، چینش و ... متفاوت شده، پس ممکن است 

دستکاری شده باشد.
وی افــزود این مرحلــه در دنیا هنوز اتفاق نیفتــاده، اما یکی از 

برنامه های گمرک ایران و چین اســت که مطالعاتش در دســت 
پیگیری است. قاچاقچی حرفه ای حتی می تواند ایکس ری را هم 

فریب بدهد و این ها نیازمند هوشمندسازی واقعی است.
سخنگوی سابق گمرک گفت: طرح های دیگری نیز به عنوان 
مکمل ایکس ری در گمرک در حال پیگیری اســت. به طور مثال 
ریزپرنده های ارزیابی با کمک دانشگاه تهران ساخته شده است که 
در مواردی که نیاز به بازدید فیزیکی کالاست، با گشودن درب کانتینر 
و ارسال ریزپرنده تصویر همه جای کانتینر به صورت زنده به ارزیاب 
ارسال و در سرور ثبت می شود. این طرح به صورت پایلوت در بعضی 

گمرکات اصلی اجرایی شده است.
لطیفی سخنگوی سابق گمرک همچنین درباره برآورد گمرک از 
تعداد ایکس ری مورد نیاز در گمرکات کشور گفت: گمرک برای قرار 
گرفتن در وضعیت عادی از نظر ارزیابی های پیشرفته، به ۵۰ دستگاه 

ایکس ری نیاز دارد.

طبق آخرین اطلاع آماری بانک مرکزی، متوســط 
رشــد قیمت مســکن در تهران با یــک میلیون و 
۳68 هزارتومان افزایش نسبت به ماه قبل مواجه شده 

و کانال ۴8 میلیون تومان را لمس کرد.
به گزارش اقتصادنیوز به نقل از اکوایران، متوسط  قیمت مسکن  
تهران در آخرین ماه پاییزی سال جاری روند فزاینده خود را ادامه داده 
و به ۴۸ میلیون و ۷۳ هزار تومان رسید. رشد ماهانه این شاخص برابر 
با ۲.۹ درصد بوده و افزایش سالانه آن در بالاترین سطح یک سال 

و نیمه قرار گرفته است.
طبق آخرین اطلاع آماری بانک مرکزی، متوســط رشد  قیمت 
مسکن در تهران  با یک میلیون و ۳۶۸ هزارتومان افزایش نسبت به 
ماه قبل مواجه شده و کانال ۴۸ میلیون تومان را لمس کرد. مقایسه 
ماهانه این متغیر نشان می دهد در آذر ۱۴۰۱  تورم مسکن  تهران 

برابر با ۲.۹ درصد بوده است.

اگر قیمت ها را با موقعیت مشابه خود در سال گذشته مقایسه کنیم 
رشد حاصل شده را رشد نقطه ای می گویند. اکنون در آذر ماه رشد 
نقطه ای مســکن تهران برابر با ۴۷.۵ درصد بوده که در بالاترین 
سطح خود از تیرماه سال قبل تاکنون قرار گرفته است؛ یعنی رکورد 

خود در یک سال و نیم گذشته.
سمت دیگر آمارهای ارائه شده از وضعیت  بازار مسکن تهران  به 
تعداد معاملات اشاره دارد. طبق آمارهای اعلام شده از سوی بانک 
مرکزی تعداد معاملات در آذرماه ۱۴۰۱ برابر با ۱۰ هزار و ۱۸۴ فقره 
بوده که رشدی ۲۷.۲ درصدی را نسبت به ماه قبل و ۴.۷ درصدی 
نسبت به موقعیت مشابه خود در سال گذشته داشته است. بررسی ها 
نشان می دهد این دومین ماه صعودی در معاملات مسکن تهران 
بوده اســت.بنابر اتفاقات رخ داده در حوزه آمارهای مسکن برخی 
تحلیل گران معتقدند رشد  قیمت مسکن تهران  می تواند در نتیجه 

رشد تقاضا در این بازار باشد.

معاون وزیر اقتصاد گفت: طی یک سال 
اخیر حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان منابع 
بانکی و منابع تبصــره ۱8 به پروژه های 
سرمایه گذاری در اقصی نقاط کشور تزریق 

شد.
هــادی قوامی اظهار کــرد: وزارت امور اقتصاد و 
دارایی دولت سیزدهم در راستای مدیریت راهبردی 
و دسترسی آسان مردم به خدمات تلاش می کند که 
در این راستا موانع سرمایه گذاری از جمله مجوزها را 
برطــرف و بیش از ۴ هزار مجوز فعالیت اقتصادی 
صادر کرد.معاون حقوقی و امور مجلس وزیر اقتصاد 

تبدیل منابع جاری کشور به جریان سرمایه گذاری در کشور را در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی و قدرتمند کردن 
ایران دانست و افزود: در این راستا، ۱۹ هزار میلیارد تومان از منابع هزینه ای جدول ۱۴ به جریان سرمایه گذاری در 
کشور تبدیل شد و طی یک سال اخیر حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان منابع بانکی و منابع تبصره ۱۸ به پروژه های 
سرمایه گذاری در اقصی نقاط کشور تزریق شد.وی یادآور شد: لایحه »پروتکل اصلاحی موافقت نامه بین دولت 
جمهوری اسلامی ایران و دولت جمهوری عراق برای اجتناب از اخذ مالیات مضاعف بر تبادل اطلاعات« در 
مورد مالیات بر درآمد و سرمایه با هدف گسترش تجارت با عراق در دستور صحن مجلس است.قوامی سیاست 
کلی ایران را تعمیق همکاری های اقتصادی با کشوهای هم جوار و همسایه به ویژه محور مقاومت عنوان کرد و 

گفت: ما موافقت نامه تجاری با کشور سوریه هم داریم که باید به تصویب مجلس هر دو کشور برسد.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: انتظار این است که در ادامه مسیر 
هوشمندسازی نظام مالیاتی، تا پایان سال 
جاری سامانه مالیات بر مشاغل خودرو به 
صورت مودی محور تهیه و راه اندازی شود.
داوود منظور در جلسه ستاد هوشمندسازی مالیاتی 
اظهار کرد: سازمان امور مالیاتی کشور رویکرد خود را 
در راستای هوشمندسازی و تبدیل تمامی فرآیندهای 
سازمان به خدمات و فرآیندهای الکترونیکی تعیین 
کرده و در همین راستا برنامه ریزی شده تا با ایجاد 
و قراردادن سامانه های الکترونیکی مانند قطعه های 

پازل مالیاتی در کنار یکدیگر، اهداف اصولی مانند تکریم ارباب رجوع و مقابله با فرار مالیاتی را محقق سازیم.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور افزود: امسال چند خدمت مهم مالیاتی به صورت الکترونیک فعال شده اند 
و انتظار این است که در ادامه مسیر هوشمندسازی نظام مالیاتی، تا پایان سال جاری سامانه مالیات بر مشاغل 
خودرو به صورت مودی محور تهیه و راه اندازی شود و مودیان بتوانند بدون مراجعه به دفاتر پیشخوان، نسبت 
به مشاهده و پرداخت مالیات خودروی خود، اقدام کنند.وی اضافه کرد: اکنون به دنبال اتصال دیگر سازمان ها 
و نهادها به سازمان امور مالیاتی برای تجمیع و پالایش داده های شغلی، شرکتها، معادن، کسب و کارها و … 
هستیم تا نیاز مردم و مودیان به مراجعات حضوری به ادارات امور مالیاتی در سراسر کشور برطرف شده و مردم 

بتوانند از راه دور و با مراجعه به پورتال ملی مالیات تمامی نیازهای خود را برطرف کنند.

 تزریق ۴۳ هزار میلیارد تومان برای 
سرمایه گذاری طی یک سال اخیر 

 اخذ مالیات خودرو تا 
پایان سال مجازی خواهد شد 

معاون وزیر اقتصاد بیان کرد: رئیس سازمان امور مالیاتی:

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان اعلام کرد که در حال حاضر سه کشتی حامل کالای 
اساسی شامل دو فروند کشتی گندم و یک فروند روغن در حال تخلیه است. 

حسین عباس نژاد از الحاق دو دستگاه مکنده ۳۰۰ تنی غلات تا اواسط بهمن ماه سال جاری خبر داد و 
گفت: این دو دستگاه مکنده ۳۰۰ تنی در یکی از پایانه های بندر شهید رجایی در حال انجام فرآیند مونتاژ 
است. در حال حاضر سه کشتی حامل کالای اساسی شامل ۲ فروند کشتی گندم و یک فروند روغن در حال 
تخلیه است که از این تعداد یک کشتی ۶۶ هزار تن و کشتی دوم نیز حامل ۶۵ هزار و ۵۰۰ تن گندم است.

وی مجموع محموله وارداتی گندم این دو کشتی را ۱۳۱ هزار و ۵۰۰ تن اعلام کرد و ادامه داد: کار تخلیه 
کشتی روغن نیز  با ظرفیت  ۲۵ هزار تن از کشتی به مخازن نگهداری این محصول به اتمام رسیده است.

مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی گفت: در لنگرگاه بندرعباس نیز ۱۴ فروند کشتی کالای 
اساسی شامل هشت کشتی گندم، ۳ کشتی ذرت، ۲ کشتی جو و یک کشتی روغن خوراکی به تناژ ۸۴۵ 
هزار و ۵۹۸ تن پس از فرآیند اسناد گمرکی در اسکله های اختصاصی کالای اساسی پهلودهی خواهند شد.

عباس نژاد به خریداری و مجهز شدن پایانه فله مجتمع بندری شهید رجایی به چهار دستگاه مکنده تخلیه 
غلات با ظرفیت های ۳۰۰ و ۶۰۰ تن بر ساعت توسط بخش خصوصی اشاره کرد.  از چهار دستگاه مکنده 
خریداری شده دو دستگاه وارد بندر و کار مونتاژ این دو دستگاه با بیش از ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی در حال 
انجام است.وی ابراز امیدواری کرد: بر اساس برنامه زمان بندی اواسط بهمن ماه سال جاری این دو دستگاه 

به سایر تجهیزات بندر الحاق خواهد شد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان تسریع و ارتقا نرم عملیاتی در تخلیه انواع کالای اساسی، ارتقا سطح 
امنیت غذایی مصرف کنندگان و تجهیز زیرساخت های بندری به دستگاه های مدرن تخلیه کالای فله خشک 

را از اهداف مهم خرید این دستگاه ها عنوان کرد. 

 تخلیه ۳ فروند کشتی
 حامل کالای اساسی

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان اعلام کرد:

اقتصادجهان سال ۲۰۲۳سخت تر می شود 
صندوق بین المللی پول:

رئیس صندوق بین المللی پول هشدار داد کند شدن روند 
رشد اقتصاد های بزرگ دنیا یعنی آمریکا، اروپا و چین، 
شرایط اقتصاد دنیا در ۲۰۲۳ را سخت تر از سال گذشته 

خواهد کرد.
کریستالینا جرجیوا، رئیس صندوق بین المللی پول گفت ۲۰۲۳ سالی 
سخت برای اقتصاد دنیا خواهد بود، چون موتور های اصلی رشد اقتصاد 
جهان یعنی آمریکا، اروپا و چین با کاهش فعالیت های اقتصادی مواجه 
هستند. وی هشدار داد سال جدید میلادی سخت تر است سال گذشته 
خواهد بود. صندوق بین المللی پول در اولین ماه پاییز پیش بینی خود از 
رشد اقتصاد جهان در ۲۰۲۳ را کاهش داد و آن را نتیجه ادامه جنگ 

اوکراین، تورم بالا و افزایش نرخ بهره بانک های مرکزی اعلام کرد.

 از آن زمان چین سیاست کرونای صفر خود را کنار گذاشته و اقتصاد 
خود را باز کرده است. اما مصرف کنندگان هنوز هم به خاطر افزایش 
موارد ابتلا به کرونا محتاطانه عمل می کنند. رئیس جمهور چین در 
سخنرانی خود در آستانه سال نوی میلادی خواستار تلاش بیشتر و 

وحدت شد و اعلام کرد چین وارد مرحله جدیدی می شود.
 جرجیوا که در اواخر ماه گذشــته میلادی به چین ســفر کرده بود 
گفت: »رشد اقتصاد چین در ۲۰۲۲ برای اولین بار طی ۴۰ سال گذشته 
پایین تر از رشد اقتصاد دنیا یا هم اندازه با آن خواهد بود. به علاوه، افزایش 
موارد ابتلا به کرونا در این کشور در ماه های آینده آسیب بیشتری به 
اقتصاد آن می زند و رشد اقتصاد منطقه ای و جهانی را هم آهسته تر 
می کند«.وی تأکید کرد: »چند ماه آینده ماه های سختی برای چین 

است که تأثیر آن بر رشد اقتصاد چین منفی خواهد بود، بر رشد اقتصاد 
منطقه هم تأثیر منفی می گذارد و رشد اقتصاد دنیا را هم تحت تأثیر 
قرار می دهد«. صندوق بین المللی پول در پیش بینی خود در ماه اکتبر 
رشــد تولید ناخالص داخلی چین در ۲۰۲۲ را ۳.۲ درصد اعلام کرد، 
یعنی به اندازه دورنمای رشد اقتصاد دنیا. این بانک پیش بینی می کند 
رشد اقتصاد چین در ۲۰۲۳ برابر با ۴.۴ درصد باشد و فعالیت اقتصادی 

در دنیا کندتر شود.
  جرجیوا، اما گفت اقتصاد آمریکا مقاوم تر است و ممکن است بتواند 
از رکود دوری کند.  اما این شرایط هم به نوبه خود مخاطره آمیز است، 
چون پیشرفتی را که فدرال رزرو برای پایین آوردن تورم تا هدف بانک 
مرکزی نیاز دارد فراهم نمی کند. تورم در آمریکا در ۲۰۲۲ به بالاترین 

رقم طی ۴۰ سال گذشته رسیده بود و در حال حاضر هم ۳ برابر هدف 
۲ درصد بانک مرکزی است.

بانک مرکزی آمریکا نرخ بهره را در سال گذشته میلادی از حدود 
صفر در ماه مارس به ۴.۲۵ تا ۴.۵۰ درصد رساند و پیش بینی می شود 

این رقم در ۲۰۲۳ به ۵ درصد برسد که از ۲۰۰۷ بی سابقه است.


